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Szegeden volt a legtöbb résztvevő és érdeklődő azon vidéki városok 
közül, ahol megszerveztük a Lakásvásárt - nyilatkozta lapunknak 
Bárczy Andrea kiállításigazgató 

- A lakásépítők, ingatlanforgal-
mazók nagyon jól együttműköd-
tek a hétvégi, Mars téri rendez-
vény során. A szegedi résztvevők 
rájöttek: minél többen ismertet-
nek minél többféle lakáslehetősé-
get, annál több lesz az érdeklődő, 
így annál többen járnak jól - la-
kásvásárlók és -kínálók egyaránt 
- ismertette tapasztalatait Bárczy 
Andrea kiállításigazgató. Az első 
napon több mint ezren keresték 
föl a rendezvényt. A pontos szá-
mot azért nem lehet tudni, mert 
nem szedtek belépőjegyet, így kí-
vánva elősegíteni: ne csak azok 
jöjjenek, akik most akarnak la-
kást venni, hanem azok is, akik 
még csak tervezgetnek. 

Az egyik legdinamikusabban 
fejlődő környék Szeged vonzás-
körzetében Deszk - hívta föl a fi-
gyelmet Makra Erika, a Reál Érték 
Ingatlaniroda képviselője. Fiatal 
házaspárok, kisgyermekesek ér-
deklődtek a pavilonnál a lehetősé-
gek iránt. A Maros Menti Lakó-

ANDROMÉDA, CENTRAL 
| | A többséget új lakások érdekelték, 

de a használt lakások iránt is mu-
tatkozott kereslet - tudtuk meg 
Samu Attilánétól, az Androméda 
Szolgáltató és Kereskedelmi Kft. 
vezetőjétől. A tiatalok komolyan 
érdeklődtek a kormány lakástá-
mogatási változtatása iránt. Már 
10 százalék önrész birtokában le-
het lakást venni, és a szocpol is 
beleszámíthat az önrészbe -
mondta Farkasné Szatler Zsuzsa, 
a Central Estate Kft. ügyvezető 
igazgatója. 

kert deszki építési telkeiről van 
szó, ennek a 86 telkét értékesíti az 
iroda. A móravárosi lakásokat is 
értékesítő Új-Inlak Kft. képvisele-
tében Somogyi Marianna rámuta-
tott: tapasztalat, hogy a csöndes, 
nyugodt környék vonzza az embe-
reket. 

F. CS. 

Munkatársaink úgy látják, Aradon aggódva várják december ötödikét is 

Vizsga, magyarságból 

Az M5-ös sztráda szatymazi felüljárója kö-
zelében egy tanya tűzfala két héttel ezelőtt 
gondolt egyet és kidőlt. Kovács Péterné 
szeretné, ha a kivitelező kifizetné a kárát. 

Éppen az egy szem disznójának adott enni 
két héttel ezelőtt délután négy óra tájban Ko-
vács Péterné a szatymazi Határ úti tanyáján, 
amikor hatalmas robajjal kidőlt a házikó tűz-
falának egy része. Jó, hogy nem kapott szív-
rohamot a 70 éves asszony a hatalmas dü-
börgéstől.: 

Az volt a szerencséje, hogy nem közvetle-

nül a házfal mellett tett-vett, hanem távo-
labb, valamint az is, hogy nem veszítette el a 
lélekjelenlétét. Tudta, hiába sötétedik, vala-
mit tennie kell, nem mehet neki az éjszaká-
nak és a hidegnek úgy, hogy a ház oldalán egy 
lyuk tátong. Először a közelében élő fiának 
telefonált, majd a lányának Zsombora, és 
jött a szomszédság is segíteni. Éjszakára ide-
iglenes megoldással védték meg az amúgy 
központi fűtéses tanyát a hidegtől, másnap 
pedig már került tégla és mester is. Amúgy 
kalákában, a szomszédok összefogásával új 
falat húztak a régi helyére. 

MEGEGYEZÉSRE VÁRVA 
Gyömbér László szatymazi polgármestertől meg-
kérdeztük: mire számíthat az idős asszony, bíz-
hat-e abban, hogy megtérítik a kárát. A polgár-
mester elmondta, a település vezetése mindent 
megtesz annak érdekében, hogy ne érje sérelem 
a lakosokat. A Debmut Rt -nek mielőbb elküldik a 
levelüket, mellékelve a kárigényt. Ez volt külön-
ben az első jelentősebb épületkár Szatymazon, 
eddig csak repedésekről érkeztek hírek és felmé-
rések. Gyömbér László szerint a Debmut általá-
ban hajlik a megegyezésre. 

Tűzvész 
idején... 

„Most mindent félretéve el kell menni szavazni, utána majd egy-
más torkának lehet esni, ha bejutottunk a parlamentbe " - üzente 
Kányádi Sándor költő az erdélyi magyaroknak a választás előtt, s 
szavaiból a magyar alkat ismerete mellett a reális helyzetfelmé-
rés is kitűnt. Az erdélyi magyarságnak életbevágóan fontos volt. 
hogy a román uniós tagfelvétel ciklusában érvényesíteni tudja ér-
dekeit, s ehhez más esély nem volt, mint az RMDSZ támogatása 
a választásokon. „Olyan ez, mint tűzvész, árvíz idején: nem egy-
más felekezetét kell nézni, hanem azt, hogy mi a menthető" -
tette hozzá a kolozsvári költő. 

Bár a hivatalos választási eredmény e sorok írásakor még nem ér-
kezett meg, de a részeredményekből látszik, az RMDSZ újabb 4 év-
re tagja lesz a román törvényhozásnak, igaz, várhatóan a korábbi 
parlamenti választásoknál alacsonyabb szavazati aránnyal, és ta-
lán az alacsony romániai választási részvételnek köszönhetően is. 
A siker azonban nem csillog, az RMDSZ támogatottsága 15 éves 
történetében úgy tűnik, most a legalacsonyabb, s a parlamenti kü-
szöb elérését nagyban köszönhette a választói aggodalomnak, hogy 
törvényhozási képviselet nélkül marad a romániai magyarság. In-
kább, mint annak, hogy egységben képviseli, főként a belső-erdélyi 
tömbmagyarság céljait. Az elmúlt években az RMDSZ-ben lezaj-
lott éles viták megmutatták, hogy a szervezet jelenlegi vezetése 
nem tudott változtatni a központosított működésen, és nem tud 
megegyezésre jutni a területi autonómiát erőteljesebben követelő 
szárnnyal. A székelyudvarhelyi Szász fenő által képviselt autono-
mista irányzat emiatt kivált az RMDSZ-ből, és megalakította a Ma-
gyar Polgári Szövetséget, amelynek helyhatósági választásokon va-
ló indulását viszont az RMDSZ asszisztálásával akadályozta meg a 
román vezetés. Válaszul a Magyar Polgári Szövetség nem indította 
jelöltjeit az RMDSZ előválasztásán, pedig sikerük esetén esély lett 
volna arra, hogy kikényszerítsék: a nagyobbik magyar párt kezdje 
meg különböző platformokat integráló átalakulását. Addigra azon-
ban az RMDSZ már kizárta Tőkés Lászlót, és ezzel elvágta az utat a 
határozottabb pohtikát igénylő magyarok felé, akik úgy vélik, a 
Markó-féle irányzat semmit nem ért el azzal, hogy a mindenkori 
román kormányerővel egyezkedik. A jelenlegi választásokon a Ma-
gyar Polgári Szövetség - megint csak sokak által vitatott módon -
egy liberális, „magyarbarát" román párt listáin indított jelölteket a 
választáson, ami feltehetőleg szavazatokat vett el az RMDSZ-től. E 
pártnak azonban a román viszonyokat ismerve nem volt komoly 
esélye a parlamentbe kerülésre. 

Elgondolni is rossz, milyen hatást váltott volna ki, ha az 
RMDSZ nem szerzi meg a szükséges szavazatokat. Noha számos 
vélekedés szerint az RMDSZ saját megújulása érdekében „meg-
érdemelt" volna egy ilyen pofont, de azonkívül, hogy a pofon az 
erdélyi magyarságon csattant volna inkább, valószínűbb, hogy a 
megújulás helyett a két rivális magyar erő vég nélküli egymásra 
mutogatása következett volna be. 

Folytatás az 1. oldalról 

Késő délelőtt jártunk a szövetség 
Arad megyei szervezetének Ale-
cu Russo utcai székházában. A 
párt ügyvezető elnöke, Bölöni 
György, s Karácsonyiné Júlia épp 
uzsonnára való szendvicseket 
készített az urnabizottságokba 
delegált RMDSZ-tagoknak. 

- Kapnak ugyan ebédet, de az-
zal nem szaladnak messzire, és 
úgy számoljuk, hajnali négyig 
biztosan dolgoznak - magyarázta 
Tóth Csaba kampányfőnök. 

Aradon 22 ezren 
A 177 ezer lakosú Aradon 22 

ezer magyar él. A kampányfőnök 
azt mondja, nagyon bíznak ab-
ban, hogy az öt százalék meglesz. 
Arad megyében az RMDSZ kép-
viselőházi listáját Király András 
vezeti, a szenátorit pedig Cziszter 
Kálmán; Tokay György most visz-
szavonul a politizálástól. Király-
nak legalább húszezer szavazatra 
lenne szüksége a bejutáshoz, ami-
re van esély. Az viszont nagy cso-
da lenne, ha Cziszter is nyerne. 
Mégis fontos, hogy minél több 
voksot gyűjtsön. Magyarországon 
talán kevesen értik, miért kellett 
Markó Bélának elindulnia az ál-
lamelnök-jelöltségért; hiszen a 
románok nyilván nem fognak 
magyar elnököt választani ma-
guknak. Pedig a válasz egyszerű: 
Markó Béla öt százalékot szerez-
het, ám lesz második forduló is, 
és annak mindig volt jelentősége, 
kinek a javára lép vissza a magyar 
jelölt. E mostani választási kam-
pányban a szociáldemokraták -
elnökjelöltjük: Adrián Nastase -
és a liberális demokraták - jelölt-
jük a bukaresti főpolgármester, 
Ttaian Basescu - feszültek egy-
másnak, s kiabáltak egymásra kí-
gyót-békát. Az RMDSZ-t most 
nemigen bántották, még a szélső-
ségesek sem. Aradon sem volt kü-
lönösebb probléma. A nemrég föl-
állított Szabadság-szobor közelé-
ben áll a Csiky Gergely líceum, 
amely az egyik szavazókörnek is 
helyet adott tegnap. 

Nem akarnak többet 
- Remélem, az RMDSZ bejut, 

s mi a nagyok közül a liberális 
demokratákat látnánk szíveseb-

Magyar szavazatszámlálóknak készül a szerény, de kétségkívül laktató uzsonna az RMDSZ aradi 
s z é k h á z á b a n Fotó: Gyenes Kálmán 

ben kormányon. Ha lehet, biz-
tosan igényeljük a magyar ál-
lampolgárságot is, de nem 
azért, hogy elköltözzünk innen 
- mondja szomorkás mosollyal 
Sajti Éva, aki férjével, Sajti Ár-
páddal jött szavazni. - Sajná-
lom azt a zavart, ami Magyaror-
szágon most tapasztalható az 
igen és a nem körül; talán nem 
lenne így, ha az ottani magya-
rok tudnák, mit jelentett itt 
magyarnak maradni, miért sze-
retjük mi mégis ezt a várost, s 
milyen a megélhetés érdekében 
kötött kompromisszum; mi-
lyen az, amikor az én román 
munkatársaim - könyvelő va-
gyok - azt kérdezik, ti már 
megint többet akartok, mint 
ami jár? Nem akarunk többet. 

Gerebenics folán nyugdíjas ta-

nárnő menyével, Mónikával 
együtt érkezett a líceumhoz, egy-
kori munkahelyéhez. A tanárnő 
a Gyöngyház Alapítvány ottho-
nában vigyázza és tanítja az oda 
fölvett, szegény családból jött 
magyar gyerekeket. Az otthon 
célja: összegyűjteni a szegény 
diákokat, mert ha törődnek ve-
lük, a szülők továbbra is magyar 
osztályba íratják őket, s meglesz 
a létszám: megmaradhat a ma-
gyar osztály. 

Elvitt szavazatok 
A tanárnő mosolyogva magya-

rázza, milyen erkölcsi jelentősé-
ge lenne annak, ha Magyarorszá-
gon a többség igennel szavazna. 

- Csapda ez a népszavazás, 
rossz hatással lesz a magyaror-
szági folyamatokra, bármilyen 

döntés is születik - mondja ke-
serűen Kocsik József. Az Arad 
Megyei Magyar Gazdák Egyesü-
letének elnöke szerint ez azért 
is baj, mert a magyarországi po-
litikai folyamatok mindig is ha-
tottak az itteni magyar pártok-
ra, s nem mindig kedvezően. 
Ha például most az RMDSZ 
nem jut megfelelő parlamenti 
képviselethez, az azoknak a 
magyar politikusoknak is kö-
szönhető, akik a magyarországi 
jobboldal hatására önálló szer-
vezetet hoztak létre, most vi-
szont - csak azért, hogy az 
RMDSZ-szel ne kelljen össze-
fogni - román párt listáján in-
dultak, s nyilván visznek is el 
szavazatokat. A kérdés csak az, 
mennyit. 

B A K O S A N D R Á S 

Kovács Petemének a szomszédok segítettek 

Nagy robajjal kidőlt a tűzfal 

PANEK SÁNDOR 

A szatyamazi asszony szeretné, ha megtérítenék a kárát Fotó: Karnok Csaba 

A tűzfalért egyértelműen az M5-ös sztrá-
da a „felelős": Kovácsné tanyájától 200-300 
méterre húzódik az autópálya aszfaltcsíkja, 
hasonló távolságban pedig egy dombot ké-
pez az a földsáv, amely a szatymazi felüljáró 
innenső oldala lesz. Amíg el nem készült 
mindkét építmény, volt nagy dübörgés, 
megmozdult egy párszor a tanya, mint föld-
rengések idején - mesélte a még mindig ag-
gódó Kovács Péterné. 

Az idős asszony most attól fél, mi lesz ak-
kor, ha nem fizetik ki a kárát, hiszen a tégla 
árát, a kőműves munkadíját előbb-utóbb ki 
kell egyenlítenie. És hát a tűzfal is még javí-
tásra szorul, arról nem is beszélve, hogy be is 
kéne vakolni. Mint elmondta, a sztrádaépítő 
Debmut (Debreceni Magas-, Mély- és Útépí-
tő) Rt. szakértői az építkezés megkezdése 
előtt állapotfelmérést készítettek, a már be-
foltozott tűzfalat pedig az önkormányzat em-
bere fényképezte le. De innentől már nem 
tudja, hogyan tovább, ügyvédre pedig vég-
képp nem telik. 

F .K . 

Lakásvásár a szegedi Mars téren 

Vonzó a nyugalom 
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Érdeklődők, nézelődők a vásáron Fotó: Miskolczi Róbert 


